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CURRICULUM VITÆ 

Renaud COLSON 
 

Date and place of birth: 29/12/1971, Paris, France    

Nationality: French              

Marital status: married, two children     

Languages: French (native), English (fluent), Italian (proficient), German and Hindi (beginner) 

e-mail: Renaud.Colson@univ-nantes.fr / Renaud.Colson@eui.eu 

 

OVERVIEW 

Dr. Renaud Colson is Associate Professor in the Law & Political Science Faculty of the University 

of Nantes (France) and honorary lecturer at Cardiff University. He holds a Diploma in Legal Studies 

from Cardiff University, a Master’s degree in legal theory from the Université Saint-Louis Bruxelles 

and the Katholieke Universiteit Brussels, a Master’s degree in private law and a PhD in legal history 

from the University of Nantes. He was previously British Academy Visiting Fellow at Cardiff 

University (2008) and Marie Curie Fellow at the Law Department of the European University 

Institute in Florence (2011-2013), and he has been invited to hold a fellowship at the Jawaharlal 

Nehru Institute of Advanced Study (New Delhi, February-May 2016). 

His doctoral thesis on the history of the judicial function in France was published as a book: La 

fonction de juger: Etude historique et positive (Paris: LGDJ, 2006). Since then, he has written on a 

variety of subjects including comparative law, drug law and criminology. His most recent books are 

The transformation of criminal justice: A comparison of France and England and Wales (Paris: 

L'Harmattan, 2011, with Stewart Field) and Les drogues face au droit (Paris: Presses universitaires 

de France, 2015, with Henri Bergeron). He has also edited two collections forthcoming in 2016: EU 

Criminal Justice and the Challenges of Diversity: Legal Cultures in the Area of Freedom, Security 

and Justice (Cambridge University Press, with Stewart Field), and European Drug Policies: The 

Ways of Reform (Oxon: Routledge, with Henri Bergeron). 

ACADEMIC POSITION 

- Maître de conférences (Associate Professor), University of Nantes, FR (since 2005) 

- Honorary Lecturer, Cardiff University, UK (2013-2016) 

FELLOWSHIPS AND INVITED POSITIONS 

- Invited Scholar, Jawaharlal Nehru Institute of Advanced Study, IN (Feb. 2016-May 2016) 

- Marie Curie Fellow, European University Institute, IT (Sept. 2011- Aug. 2013) 

- British Academy Visiting Fellow, Cardiff Law School, UK (Feb 2008-Aug 2008) 

EDUCATION 

- 2003: Phd defence (summa cum laude, Varenne foundation thesis award), University of Nantes. 

- 2003: Bar exam (Certificat d’aptitude à la profession d’avocat), Legal training center of Rennes. 

- 1996-1997: Master’s degree (Diplôme d’études approfondies) in Private Law, (cum laude, 

highest-ranking student), University of Nantes. 

- 1994-1995: Master’s degree in Legal Theory (magna cum laude, highest-ranking student), Saint-

Louis University (Brussels) - Katholieke Universiteit Brussel. 

- 1993-1994: Diploma in legal studies (grade 2.1), Cardiff Law School, University of Wales. 

Degree in Public Law (cum laude), University of Nantes. 
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MAIN PUBLICATIONS (publications in bold are in English) 

BOOKS: authored 

- The Transformation of Criminal Justice: Comparing France with England and Wales / Les 

transformations de la justice pénale : Une comparaison franco-anglaise, Foreword by The Right 

Honourable The Lord Phillips of Worth Matravers, Preface by Robert Badinter, Paris, 

L’Harmattan, 2011, 190 p. (bilingual, with S. Field). 

- La fonction de juger. Étude historique et positive, Avant-propos by the Premier Président de la 

Cour de cassation G. Canivet, Preface by Professor L. Cadiet, coll. fondation Varenne, Paris, 

LGDJ, 2006, 348 p. 

BOOKS: edited 

- European Drug Policies: The Ways of Reform (with H. Bergeron), Oxon, Routledge, under 

contract, forthcoming in 2016. 

- EU Criminal Justice and the Challenges of Diversity: Legal Cultures in the Area of Freedom, 

Security and Justice, Cambridge University Press (with S. Field), in press. 

- Les drogues face au droit (with H. Bergeron), coll. La vie des idées.fr, Paris, Presses 

Universitaires de France, 2015, 110 p., <http://www.laviedesidees.fr/Les-drogues-face-au-droit.html> 

- La prohibition des drogues. Regards croisés sur un interdit juridique, Preface by H. Leclerc, 

Presses universitaires de Rennes, 2005, 143 p. 

JOURNAL ARTICLES 

- “The Strange Non-Birth of French Socio-Legal Studies” (with S. Field), Journal of Law and 

Society, forthcoming in 2016.  

- “Criminology à la française. French Academic Exceptionalism”, The British Journal of 

Criminology, 2013, 53(4), pp. 588-604. 

- “Quel devenir pour la criminologie ? Note historiographique sur l’exemple britannique”, Revue 

internationale de droit comparé, 2012/2, pp. 503-524. 

-  “La procédure interne, nouveau remède au harcèlement ? Brèves remarques sur le traitement 

juridique de la souffrance au travail” (with J.-M. Poittevin), Revue de droit du travail, 2012/2, 

pp. 80-86. 

- “68 euros pour le premier usage de drogue ? Point de vue sur la contraventionnalisation du 

premier usage constaté de stupéfiants”, Recueil Dalloz, 2012, pp. 32-33. 

- “La fabrique des procédures pénales. Comparaison franco-anglaise des réformes de la justice 

répressive” (with S. Field), Revue de science criminelle et de droit pénal comparé, 2010/2, 

pp. 13-41. 

- “Pour une recherche juridique critique, engagée et ouverte” (with R. Encinas de Munagorri et 

al.), Recueil Dalloz, 2010, pp. 1505-1507. 

-  “Genèse du concept de revirement de jurisprudence”, Revue de recherche juridique - Droit 

prospectif, 2000/3, octobre 2000, pp. 991-1008. 

- “La légalisation de la désobéissance à la loi : le cas du droit de grève et de l'état de nécessité”, 

Revue interdisciplinaire d'études juridiques, 1996, 36, pp. 125-169. 

CHAPTERS IN EDITED VOLUMES 

- “Legal Cultures in Europe: Brakes, Motors and the Rise of EU Criminal Justice” (with S. 

Field), in R. Colson and S. Field (eds.), EU Criminal Justice and the Challenges of Diversity, 

Cambridge University Press, in press. 

-  “Domesticating the European Arrest Warrant: European Criminal Law between 

Fragmentation and Acculturation”, in R. Colson and S. Field (eds.), EU Criminal Justice and 

the Challenges of Diversity, Cambridge University Press, in press. 

http://www.laviedesidees.fr/Les-drogues-face-au-droit.html
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-  “The Symbolic Purpose of EU Criminal Law” (with T. Elholm), in R. Colson and S. Field 

(eds.), EU Criminal Justice and the Challenges of Diversity, Cambridge University Press, in 

press. 

- “Les caractères d’une procédure de common law”, in M. Cornu, M.-E. Laporte –Legeais (eds.), 

Langues & Procès. Les nouveaux défis de la traduction juridique, Poitiers, Presses universitaires 

de Poitiers, 2015, pp. 19 -27. 

- “Entre gestion des flux, équité processuelle, efficacité répressive et efficience budgétaire” (with 

S. Field), in S. Guinchard, J. Buisson, Les transformations de la justice pénale, Paris, Dalloz, 

2015, pp. 11-23. 

- “Prendre le droit international et européen de la drogue au sérieux ? Note sur les rationalités 

punitives du régime prohibitionniste”, in D. Bernard, Y. Cartuyvels, Ch. Guillain, D. Scalia, M. 

van de Kerchove (eds.), Les fondements et objectifs des incriminations et des peines en droit 

pénal européen et international, Bruxelles, FUSL, 2013, pp. 207-215. 

- “Légaliser les drogues ?”, in H. Bergeron et R. Colson (eds.), Les drogues face au droit, Paris, 

Presses Universitaires de France, coll. La vie des idées, 2015, pp. 11-22, available online: 

<http://www.laviedesidees.fr/Legaliser-les-drogues.html> ; English version online: “Drug Legalization? 

A French Perspective”  <http://www.booksandideas.net/Drug-Legalization-A-French.html>. 

- “Introduction” (with H. Bergeron), in H. Bergeron et R. Colson (eds.), Les drogues face au 

droit, Paris, Presses Universitaires de France, coll. La vie des idées, 2015, pp. 5-9. 

- “Une politique de sécurité peut-elle accroître les libertés individuelles ? Le cas des infractions à 

la législation sur les stupéfiants”, in K. Parrot, O. Cahn (eds), Le principe de nécessité en droit 

pénal, Paris, Lextenso, 2014, pp. 107-120. 

- “L’observance des traités sur le changement climatique : Une gouvernance des experts par le 

droit”, in R. Encinas de Munagorri (ed.), Expertise et gouvernance du changement climatique, 

Paris, LGDJ, 2009, pp. 159-174.  

- “L’office du juge et la procéduralisation du droit”, in J. Hautebert et S. Soleil (ed.), Modèles 

français, enjeux politiques et élaboration des grands textes de procédure en Europe, Tome II, 

Paris, EJT, 2008, pp. 277-296. 

- “L’engagement de la doctrine : l’exemple du droit de la drogue”, in E. Dockès (ed.), Au coeur 

des combats juridiques. Pensées de juristes engagés, Paris, Dalloz, 2007, pp. 61-69. 

- “Le traitement légal de l’usager de drogues illicites”, in R. Colson (ed.), La prohibition des 

drogues. Regards croisés sur un interdit juridique, Presses universitaires de Rennes, 2005, 

pp. 33-42. 

- “Introduction”, in R. Colson (ed.), La prohibition des drogues. Regards croisés sur un interdit 

juridique, Presses universitaires de Rennes, 2005, pp. 13-15. 

- V° Justicier, in L. Cadiet (ed.), Dictionnaire de la justice, Paris, PUF, 2004, pp. 801-804. 

LEGAL ENCYCLOPEDIA ENTRIES 

- Contrat judiciaire, Répertoire de procédure civile Dalloz, 2007 (12 p.). 

- Recours en révision, Répertoire de procédure civile Dalloz, 2005 (19 p.), updated 2012. 

- Procédure devant le tribunal d’instance, Répertoire de procédure civile Dalloz, 2004  (21 p.). 

CASE COMMENTARIES 

- Legal commentary: Cass. civ. 1
e
, 6 mai 2003, JCP 2004, II, 10 021. 

BOOK REVIEWS 

- Hanoch Dagan, Reconstructing American Legal Realism & Rethinking Private Law Theory 

(Oxford / New-York, Oxford University Press, 2013), Droit & Société, 2014, available online: 

<http://ds.hypotheses.org/471>. 

http://www.laviedesidees.fr/Legaliser-les-drogues.html
http://www.booksandideas.net/Drug-Legalization-A-French.html
http://ds.hypotheses.org/471
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- Joint review: S. Peers, EU Justice and Home Affairs Law (3
rd

 ed., Oxford EU Library, Oxford 

University Press, 2011), and M. Cremona, J. Monar & S. Poli (eds), The External Dimension 

of the European Union’s Area of Freedom, Security and Justice (College of Europe Studies 

Vol. 13, Peter Lang, 2011), Oxford Yearbook of European Law, 2012, pp. 540-546. 

- V. Mikalef-Toudic, Le ministère public, partie principale dans le procès civil (PUAM, 2006), 

Revue internationale de droit comparé, 2007, pp. 723-725. 

- J. Commaille, L. Dumoulin, C. Robert (eds.), La juridicisation du politique (LGDJ, 2000), 

Sociologie du travail, 2001, n° 4, pp. 561-562. 

OTHER PUBLICATIONS 

- Varie poesie (in Italian), in A. Zacchi (ed.), Laboratorio di scritura, Florence, European 

University Institute, 2015, pp. 90-94 and pp. 115-119. 

CONFERENCES & SEMINARS (conferences in bold were given in English) 

- 9-10/7/2015, “French Report”, Colloquium: Harmonisation and Public Trust across European 

Criminal Procedural Traditions, Durham University (UK). 

- 5/5/2015, Rencontre autour du livre Les drogues face au droit, Laboratoire interdisciplinaire 

d'évaluation des politiques publiques in partnership with LSE IDEAS, SciencesPo (FR). 

- 20/5/2015, “Cannabis Regulation in Europe. Coloradan Legal Transplant Ahead?”, Annual 

Conference of the International Society for the Study of Drug Policy, University of Gent (BE). 

- 26/9/2014, “Cannabis Regulatory Framework in Colorado. A Model for European Drug 

Policy?”, Annual Conference European of the Society for Social Drug Research, University of 

Nantes (FR). 

- 27/3/2014, “Discussing Hanoch Dagan’s Legal Realism”, Séminaire du Centre de théorie et 

d’analyse du droit : Legal Realism & Private Law Theory, Université Paris Ouest Nanterre La 

Défense (FR).  

- 28/11/2013, “L’urgence écologique et la désobéissance à la loi en droit européen”, Colloque: 

L’intégration de l’environnement dans les politiques de l’Union européenne, University of 

Nantes (FR). 

- 16/11/2013, “Le trafic de drogues”, Colloque: Fondements et objectifs des incriminations et des 

peines en droit européen et international, Université Saint-Louis - Brussels (BE). 

-  15/11/2013, “Le côté obscur de la citoyenneté européenne dans l’espace de liberté, de sécurité 

et de justice de l’Union”, Colloque international : L’Europe des citoyens et la citoyenneté 

européenne : Evolutions, limites et perspectives, University of Nantes (FR). 

- 6/2/2013: “Les caractères de la procédure dans les droits de common law”, Colloque: Langues & 

Procès - Les nouveaux défis de la traduction juridique”, Faculté de droit et des sciences 

sociales, Poitiers (FR). 

- 28/1/2013: “Entre gestion des flux, équité processuelle, efficacité répressive et efficience 

budgétaire”, Conférence inaugurale du cycle de conférences consacré aux transformations de la 

justice pénale, Cour de cassation, Paris (FR). 

- 13/9/2012: “Criminology à la française: French Academic Exceptionalism”, Annual 

Conference of the European Society of Criminology, Bilbao (PT). 

- 27/6/2012: “Transnational Trends in Criminal Justice Reform? Comparing France with 

England and Wales”, W G Hart Legal Workshop 2012: Globalisation, Criminal Law and 

Criminal Justice, Institute of Advanced Legal Studies, University of London (UK). 

- 12/3/2012: “Propos introductif“, Journées d’études radicales : Le principe de nécessité en droit 

pénal, Université de Cergy-Pontoise (FR). 

- 9/2/2012: “L’addiction saisie par le droit”, Journée d’étude “Psychotropes et société”, Maison 

européenne des sciences de l’homme et de la société de Lille (FR). 
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- 2/12/2011: “The Drug Prohibition Regime: International Law against Human Rights”, 

Global Governance Seminar: Transnational Human Right Obligations, European University 

Institute, Florence (IT). 

- 12/4/2011: “Transnational Discourses of Reform in Criminal Justice”, Socio-Legal Studies 

Annual Conference 2011, Sussex University, Brighton (UK). 

- 18/11/2010: “L'articulation de la recherche scientifique et des politiques publiques sur les 

questions pénales: le cas de l’Angleterre”, 36
e
 Congrès de l’Association française de 

criminologie, University of Nantes (FR). 

- 29/9/2010: “French Roma Policy”, Drake Law School Seminars, Drake University (Des 

Moines, Iowa, USA). 

- 11/5/2010: “L’office du juge et le pluralisme normatif”, Journée d’études “Interprétation et 

normes” du Centre Atlantique de Philosophie, University of Nantes (FR). 

- 2/3/2010: “La prohibition des drogues”, Séminaire de sociologie juridique, Collège de droit de 

l’Université Paris II-Panthéon Assas (FR). 

- 19/9/2008: “The Compliance Challenge”, Symposium on “Climate Change: The Legal 

Challenge”, Annual symposium of the Franco-British Lawyers Society, Cardiff University. 

- 19/10/2007: “Le rôle politique du juge : du Code de procédure civile au nouveau Code de 

procédure civile”, Colloque “Législation procédurale et enjeux politiques”,  Faculté de droit, 

d’économie et de gestion d’Angers (FR). 

- 18/9/2007: “Améliorer l’observance des traités sur le changement climatique”, 

Colloque “Expertise et gouvernance du changement climatique : quelle contribution des 

sciences sociales ?”,  Faculté de droit et des Sciences Politiques, University of Nantes (FR). 

- October 25
th

 2006: “La fonction de juger”, Conférences thématiques de l’école doctorale de 

sciences juridiques et politiques, Université Paris X – Nanterre (FR).  

- 11/5/2006: “L’engagement doctrinal”, Colloque “Pratique du droit, pensée du droit et 

engagement social”, Centre de recherche sur le droit des marchés et investissements 

internationaux, Faculté de droit de Dijon (FR). 

- 11/3/2004: “La révolution de la justice civile (1789-1806)”, Journée d’étude: “L’histoire du 

procès civil à l’époque moderne”, Centre d’histoire du droit de la Faculté de Rennes 1 (FR). 

DISSEMINATION OF RESEARCH  

MEDIA INTERVIEWS & OP-EDS 

- “Drogues : l’échec patent du tout-répressif” (with H. Bergeron), The Conversation: 

https://theconversation.com/drogues-lechec-patent-du-tout-repressif-50606 

- “Que se passerait-il si toutes les drogues étaient légalisées en France?”, Vice: 

http://www.vice.com/fr/read/legalisation-de-toutes-les-drogues-en-france-291 

- 27/4/2015: “Cannabis : Un marché florissant”, Le Journal de l’intelligence économique hosted 

by A. Laidi, France 24 Television : http://www.france24.com/fr/2015045-cannabis-business-

amsterdam-investissements-colorado-legalisation-france-rapport 

- 27/4/2015: “Weed and work: Could cannabis legalisation bring an economic jolt?”, Beyond 

Business hosted by M. Karlsson, France 24 Television : http://www.france24.com/en/20150425-

beyond-business-weed-legalisation-cannabis-marijuana-amsterdam 

- 5/12/2013: “Faut-il légaliser le cannabis?”, Le Bien commun hosted by A. Garapon, France 

Culture Radio: http://www.franceculture.fr/emission-le-bien-commun-faut-il-legaliser-le-

cannabis-2013-12-05 

- 18/7/2011, “ La dépénalisation des drogues”, Question d’éthique hosted by M. Canto-Sperber, 

France Culture Radio. 

https://theconversation.com/drogues-lechec-patent-du-tout-repressif-50606
http://www.vice.com/fr/read/legalisation-de-toutes-les-drogues-en-france-291
http://www.france24.com/fr/2015045-cannabis-business-amsterdam-investissements-colorado-legalisation-france-rapport
http://www.france24.com/fr/2015045-cannabis-business-amsterdam-investissements-colorado-legalisation-france-rapport
http://www.france24.com/en/20150425-beyond-business-weed-legalisation-cannabis-marijuana-amsterdam
http://www.france24.com/en/20150425-beyond-business-weed-legalisation-cannabis-marijuana-amsterdam
http://www.franceculture.fr/emission-le-bien-commun-faut-il-legaliser-le-cannabis-2013-12-05
http://www.franceculture.fr/emission-le-bien-commun-faut-il-legaliser-le-cannabis-2013-12-05
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OFFICIAL HEARINGS 

- 19/01/2015: Hearing by the French Senate Committee on the bill for legalizing marijuana use 

(proposition de loi autorisant l’usage contrôlé du cannabis: http://www.senat.fr/leg/ppl13-

317.html) 

- 3/12/2010 : Hearing by the Direction de la protection judiciaire de la jeunesse and the Mission 

interministérielle de lutte contre la drogue et la toxicomanie on the establishment of guidelines 

for social workers in contact with drug users, Ministère de la Justice, Paris. 

GENERAL PUBLIC CONFERENCES 

- 8/3/2015, “Abécédaire philosophique : W comme Weed”, Les rencontres de Sophie : Les 

nourritures terrestres, Le Lieu Unique, Nantes. 

- 22/1/ 2015, “Charlie-Hebdo : Généalogie d’une aventure éditoriale”, Conférence autour des 

événements du 7 janvier 2015, Faculté de droit et des sciences politiques de Nantes. 

- 20/4/2010, “Le cannabis thérapeutique : une approche juridique”, Cycle citoyen de l’Université 

permanente, Université de Nantes. 

- 3/2/2003, “Le pouvoir du droit”, Les escales philosophiques : le pouvoir, Le Lieu Unique, 

Nantes. 

GRANTS AND FUNDING 

- 2013. Open Society Fondations ($14,000) 

Symposium funding: Drug Control Policy: The European Perspective. 

- 2013. Academy of European Law (€3,000) 

Symposium funding: Towards a Socio-Legal Approach to EU Criminal Policy. 

- 2013. Journal of Law and Society (£3,000) 

Symposium funding: Towards a Socio-Legal Approach to EU Criminal Policy. 

- 2011. European Commission (€251,275) 

 Marie Curie Intra-European Fellowships: EU Criminal Justice in Comparative Perspective. 

- 2008. British Academy (£11,507) 

 Research grant: Fair Trial and Managerialism in Criminal Justice : an Anglo-French Study. 

- 2008. GIP Mission de recherche droit et justice – Ministère de la Justice/CNRS (€5,000) 

 Research grant: Procès équitable et efficacité judiciaire: Étude de droit comparé. 

- 1997. Ministry of Higher Education (FF266,400) 

 PhD funding: Les transformations de la fonction de juger. 

RESEARCH MANAGEMENT AND ADMINISTRATIVE TASKS 

ADMINISTRATIVE TASKS 

- Head of the Franco-British programme (leading to a double-diploma: French Master’s degree and 

British LLM), University of Nantes (since 2008). 

- Head of the Franco-German programme (leading to a dual degree: French Master’s degree and 

German LLM), University of Nantes (2013-2015) 

- Law School’s Vice Dean for International Relations, University of Nantes (2006-2011) 

- Law School’s Erasmus coordinator, University of Nantes (2005-2009) 

- Elected member of the scientific boards of the University of Nantes (2000-2001) and of the 

Doctoral school of the University of Nantes (2001-2003) 

RESEARCH MANAGEMENT 

- 2015-2016: Initiation and organization of a weekly staff seminar (petit séminaire critique) at the 

Faculty of law and political sciences (University of Nantes) enabling professors and research 

fellows to present their research (18 meetings planned). 

- 2007-2010: Initiation and coordination of a collective legal research project on French and 

English criminal justice funded by the British Academy and La Mission de recherche Droit et 

http://www.senat.fr/leg/ppl13-317.html
http://www.senat.fr/leg/ppl13-317.html


Page 7 of 7  

Justice (joint initiative of French Ministry of Justice and CNRS, Centre  National de la 

Recherche Scientifique). 

- Organization of six symposiums: Drug Control Policy: The European Perspective (European 

University Institute – Florence, June 2013), EU Criminal Law Meets Legal Diversity: Towards a 

Socio-Legal Approach to EU Criminal Policy (European University Institute - Florence, June, 

2013), On French Anti-Drug Law: 20 Years of Failure (Univ. Nantes, May 2011), The 

Prohibition of Drugs (Univ. Nantes, April 2003), Changes in Immigration Law: a socio-legal 

perspective (Univ. Nantes, April 2001), Justice, Media and Politics: Dangerous Liaisons (Univ. 

Nantes, May 2000). 

- 1999-2003: Initiation and organization of a fortnightly interdisciplinary seminar at the Doctoral 

School of the University of Nantes enabling PhD students and postdoctoral fellows to present 

their research (more than 80 meetings). 

OTHER COLLECTIVE RESEARCH ACTIVITIES 

- Occasional external reviewer for the Journal of Law and Society. 

- 2004-2008: Participation in collective legal research project on Evidence and Expertise in the 

Climate Regime (funded by the French Ministry of Research). 

TEACHING ACTIVITIES (courses in bold characters were taught in English) 

At the University of Nantes (2005-2015) 

 UNDERGRADUATE 

- Legal Methods (20 hours) 

- English Legal System (24 hours) 

- Common Law in Global Context (24 hours) 

- Introduction to European Law (24 hours) 

- Introduction to the US Legal System (24 hours) 

- Philosophy of Law and Legal Theory (24 hours) 
- Droit processuel (35 hours) 

- Procédure civile (35 hours) 

- Institutions juridictionnelles (35 hours) 

- Introduction générale au droit (35 hours) 

- Introduction générale au droit des personnes (35 hours) 

  GRADUATE (4
th

 year, Master’s degree) 

- Civil Litigation in a Comparative Context (50 hours) 

- Droit comparé (35 hours) 

At foreign universities 

- 2010/2011: Drake Law School, Des Moines (Iowa), European law (15 hours). 

- Since 2005: Annual teaching visit (5 hours to undergraduate students) at the Cardiff Law School 

on the following topics: Comparative Law Methodology, French Legal System, French 

Contract Law, French Civil Procedure, French Administrative Law. 

Previous position: As an assistant professor (Attaché temporaire d’enseignement et de recherché, 

2001-2003), I have taught small group classes on the following topics: Penal Procedure, Civil 

Procedure, Legal Methodology. 

PRO BONO WORK 

- Legal advice on migration law (3 hours/week), Nantes Cimade law center (1999-2011). 

- Criminal law teaching (3 hours/week), Nantes detention center (1995/1998). 

 


